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��� !
���� – Maja Delak, plesalka, ki je
bila od leta 1993 do 2002 stalna čla-
nica plesne skupine En-Knap, je z
lastnimi koreografskimi projekti za-
čela leta 1995 s solom Ma n i f e s t a c i j a
introver ta. Odtlej je koreografirala šte-
vilne predstave, tako v okviru svoje
umetniške kot pedagoške prakse. V
svoji najnovejši predstavi z naslovom
Serata artistica giovanile, ki bo do-
živela premiero nocoj v Cankarjevem
domu, se dotika istoimenskega fu-
turističnega projekta iz leta 1926, ki ga
je režiral Ferdo Delak (1905–1968).
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(Smeh.) Kar zadeva sorodstvo, ga ni-
sem mogla ugotoviti. Od začetka tega
projekta sem bila odločena uporabiti
Kogojevo glasbo, in sicer kratke ek-
spresionistične klavirske kompozicije
– Bagatele. Ko smo s Katjo Praznik in
Markom Peljhanom pripravljali kon-
cept predstave, smo se odločili, da bo
enega od temeljev predstavljala slo-
venska zgodovinska avantgarda, kjer
Delaka – kot osrednjega avantgardista
slovenskega gledališča in Kogojevega
sodelavca – seveda nismo želeli spre-
gledati.
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Mislim, da je Delakovo delo, zlasti
teoretično, še vedno preslabo ovre-
dnoteno in ozaveščeno v širši jav-
nosti. Še bistveno več pa je skritega o
njegovi ženi, plesalki Katji Delak, ki je
skupaj s Pio in Pinom Mlakarjem ter
Meto Vidmar sestavljala slovensko
plesno avantgardo, o kateri pa, tako
kot nasploh o zgodovini sodobnega
plesa, pri nas ne vemo veliko. Katja
Delak je s Ferdom iz Avstrije prišla v
Ljubljano, kjer je učila in organizirala
umetniške plesne večere, potem pa je

pred vojno kot Židinja pobegnila v
ZDA.
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Zanimali so nas njegovi avantgar-
distični umetniški večeri, kjer smo si
naslov goriškega izposodili za pred-
stavo. Serato artistico giovanile (po
slovensko »mladinski umetniški ve-
čer«) je Delak organiziral v Gorici,
potem ko je s podobnim konceptom
leta 1925 v Ljubljani naletel na neus-
peh. Kritiki in javnost niso bili pri-
pravljeni na radikalno novo razmiš-
ljanje o gledališču in so zato večer
zavrnili. Večer je sestavljalo sedem
ločenih delov; najprej je Delak pred-
stavil svoj manifest, v katerem je go-
voril o Černigojevem slikarstvu, en del
je bilo branje Julija Cezarja, sledil je
koncert in tako dalje. Nas je zanimala
predvsem struktura sedmih različnih

delov/prizorov, ki smo jih v naši pred-
stavi zasnovali kot pokrajine in jih
skušali tematsko razviti s svojimi za-
mislimi in sodobnostjo. Vir navdiha
za nas je bilo progresivno avantgar-
distično razmišljanje tako Delaka kot
Kogoja. To, čemur je on rekel »ko-
reografične skice o odrskem ži-
vljenju«, sem skušala skozi različne
sodobne teme (zlasti sistemskega na-
silja, zatiranja telesnosti ipd.) ures-
ničiti z ekipo odličnih, zrelih in zelo
ustvarjalnih plesalcev, performerjev
in koreografov.
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Mislim, da je predstava kot celota
odsev neke moje poetike, vnos ma-
terialov, predlogov in določenih delov
pa je v veliki meri napolnjen z vse-
binami, ki so jih vnesli plesalci in

igralci pa tudi glasbenika. Torej je tudi
njihovo avtorsko delo. Na osnovi kon-
ceptualnih izhodišč smo v procesu
artikulirali v različnih odrskih jezikih
sedem pokrajin. Poleg vseh sodelavk
iz prejšnje predstave Drage drage ( Je-
lena Rusjan, Nataša Živkovič, Vlasta
Veselko, Katja Kosi, Urška Vohar, Bar-
bara Kranjc) so v predstavi še Matija
Ferlin, Jurij Konjar in Matej Kejžar.
Tudi oni so izjemni plesalci in per-
formerji, s katerimi sem sodelovala že
v preteklosti. Koreografski principi, ki
sem jih v tej predstavi lahko naprej
razvijala s takšno ekipo, so po mojem
res zaživeli. Vsak od njih je v procesu
dodajal svoje predloge k raziskovanim
temam: Jelena Rusjan je predlagala
Wildeovo Salomo, Jurij Konjar je po-
sledice brutalnega napada razvil v
svojo osebno »Kronologijo amnezije«,
ko smo razvijali zgodbo o nasilju,
Matija Ferlin je ustvaril zelo samo-
svojo interpretacijo Kosovelovih In -
t e g ra l ov skozi temo osamljenos-
ti/izločenosti. V procesu je bil po-
memben del nadaljnje razvijanje kon-
cepta s Katjo in Markom ter ne na-
zadnje vzpostavljanje pokrajine, ses-
tavljene iz enakovrednih elementov
(koreografskih in režijskih, scenograf-
sko-likovnih in glasbeno-zvočnih).
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Res je, to je doslej moja največja
produkcija, v njej so deset plesalcev in
dva glasbenika, ki na odru igrata v živo
– pianist Marjan Peternel izvaja glas-
bo Marija Kogoja, Luka Prinčič pa
elektronsko glasbo. Tako obsežna
produkcija je bila zame izziv, a je tudi
izredno naporna, tako da se gotovo ne
bom prav kmalu lotila še česa tako
obsežnega. Sicer vsako leto pripra-
vimo šolske produkcije SVŠGL –
Umetniške gimnazije, smer sodobni
ples, vendar so produkcijski pogoji za
pripravo tako kompleksnega projekta
v okviru novega zavoda Emanat, pred-
stavnika neinstitucionalne kulture,
nezavidljivo slabi. Tako je projekt, kot

je Serata artistica giovanile, že v izho-
dišču zelo drzen, saj izvajalci, vključ-
no s Sabino Potočki kot izvršno pro-
ducentko projekta, nismo želeli pris-
tati na obliko projekta, ki bi nastala
kot diktat teh pogojev. Kar seveda
pomeni neizmerno veliko entuziazma
pri izvedbi.
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Da, z Markom sodelujeva že vrsto let.
Prvo je bilo sodelovanje pri projektu
Gina in Miovanni leta 1999, kjer je
Marko sodeloval kot scenograf in obli-
kovalec luči, kasneje sva v koncep-
tualni pripravi sodelovala tudi pri Hi -
re s in lani ponovno pri predstavi D ra -
ge drage. Vendar pa Marko glede na to,
da je tako interdisciplinaren umetnik,
ni zgolj scenograf, oblikovalec luči…
Njegov vnos je veliko širši in po-
membnejši ravno v velikih premikih,
ki se zgodijo v procesu in oblikovanju
koncepta in predstave same. Zame je
nadvse pomemben sodelavec.
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... in če je produkcija večja, je tudi
problem ponovitev večji. Kljub temu
je naša prejšnja predstava Drage dra-
ge, ki tudi ni majhna, doživela šti-
rinajst ponovitev, in to dobro obis-
kanih, kar je za naše razmere že lep
uspeh, predvsem pa se le na tak način
predstava lahko razvije do svojih
skrajnih možnosti. Dobili smo tudi
kar nekaj povabil iz tujine, problem pa
je ta, da so načrtovanja gostovanj tako
dolgoročna, da do njih pride šele čez
leto ali več, skupina pa se mora potem
znova zbrati, kar ni vedno enostavno,
ker vsi delamo na različnih koncih; za
predstavo je veliko bolje, če se s
ponovitvami utrjuje po premieri, ne
pa toliko kasneje. Res pa je, da ta nova
predstava zahteva tudi večji oder, ne
bistveno manjši od tistega v Linhar-
tovi dvorani, kjer bo nocoj premiera.
Prva ponovitev bo prihodnji teden, v
okviru srečanja IETM, potem pa –
bomo videli.
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��� !
���� – Po nekaj letih zatišja se bo
nocoj v živo, z novim, drugim albu-
mom predstavila skupina El eva t o r s , ki
je včasih preigravala funky ritme, danes
pravijo, da so zašli bolj v »progressive
metal lounge« vode. Izkušeni studijski
glasbeniki in člani različnih glasbenih
kolektivov – klaviaturist Davor Klarič,
basist Jani Hace, bobnar Sergej Ran-
đelović - Runjoe ter novi pridruženi
član, kitarist in pevec Robert Pikl –
bodo gostje svežega glasbeno-plesne-
ga cikla v Stari elektrarni, ki ga or-
ganizira glasbena hiša mladih entu-
ziastov Ce l i n k a , ki je tudi založila ce-
dejko benda.

»Bend pravzaprav nikoli ni razpadel,
nazadnje smo nastopili na festivalu na
otoku Lastovo, potem smo bili tri leta
res nekoliko nedejavni,« pravi baski-
tarist Jani Hace. »Vsi smo precej za-
sedeni kot studijski glasbeniki ali v dru-
gih bendih (Siddhar ta, Ma g n i f i c o ,
Šank Rock…, op. p.) in tako potem v
duhu reka, »kovačeva kobila je vedno
bosa«, zase poskrbimo nazadnje. Ideja
benda torej ni zamrla, v tem času so
zoreli novi komadi. Od prvega albuma
Elevators music do drugega El e va t o r s je
minilo natanko sedem let. Če je bilo na
prvi zgoščenki morda nekoliko več di-
gitalnega zvoka, je zdaj v ospredju trši,
bolj kitarski zvok.«

Novi član benda, ki je prinesel sveži
veter, Robi Pikl – zamenjal je Ti n e t a
Bl a z i n š k a (medtem je v bendu prei-
graval še Mate Brodin) – je bendu s
svojimi kitarskimi rifi (in vokalom) pri-
nesel malo več agresivnega »sounda«,
pravi Jani Hace, v nasprotju z denimo

prejšnjim kitaristom Primožem Gra-
šičem, ki ga, kot vemo, podžigajo bolj
jazzovske ideje. Hace: »Kitara je zdaj
postala polnopravni element, prej je
imela nadomestno funkcijo.«

Čeprav se bend še vedno sklicuje na
osnovo funka, jo je torej podkrepil s tršo
kitaro, poudarek je tudi na klaviaturah
in vokalu. »Imamo kar nekaj vokalnih
komadov – v nekaterih vokal služi kot
inštrumentalni podaljšek, v drugih, bo-
lj izrazitih, so v ospredju zanimiva be-
sedila izpod peresa člana zasedbe Ser-
geja Ranđelovića - Runjoeta,« dodaja
baskitarist Hace.

Kaj v bendu individualcev, kjer ima
vsak svojo glasbeno zgodovino, pome-
ni živeti v duhu kolektivizma? »Drugo z
drugim mora z roko v roki,« meni Hace,
»saj vsak individualist prinese v sku-
pino nekaj netipičnega, tisto piko na i.
Ko skupaj zafunkcionira 'egocentri-
zem', se mnenja seveda krešejo, toda

prav iz tega lahko nastane nekaj do-
brega.« Njihov kolektivizem se kaže tu-
di tako, da se pod svoje delo ne pod-
pisujejo posamično, »koliko je kdo in
kaj naredil«, temveč so se poenotili pod
skupno glasbeno znamko Elevators.

To bo tretji koncert agencije Celinka,
po predstavitvi novih projektov Va s k a
At a n a s ov s k e g a in Mljask (snemanje
plošče v živo) ter Ja ra ra j a bo v maju
današnjemu koncertu sledil še dvojni, z
balkanskim melosom zabeljeni kon-
cert zasedb Ar i t m i j a ter Miloš & Co.Pi-
lots. Agencija Celinka je izdala zgo-
ščenko tudi zasedbi Aritmija (G onilna
sila), pod umetniškim vodstvom nje-
nega ustanovitelja harmonikarja Jane -
za Dovča so v letu dni od nastanka
Celinke organizirali že več kot štirideset
koncertov različnih glasbenih skupin
doma in v tujini ter izdali precej zgo-
ščenk, kar nameravajo nadaljevati.
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���� – V prihodnjih dveh tednih
bo veleposlaništvo Republike Poljske
skupaj z mestom Varšava organiziralo
vrsto dogodkov, ki bodo na svoje-
vrsten način zaznamovali poljski dr-
žavni praznik, ter slovenski javnosti
predstavilo kulturno in zgodovinsko
dogajanje v njeni prestolnici.

Dnevi Varšave v Ljubljani se bodo
začeli danes, ko bodo v atriju Rotovža
razstavili fotografije priznanega po-
ljskega fotografa Wojciecha Krynske-
ga z naslovom Nova Varšava. Razstavo
sestavlja 30 fotografij, s katerimi avtor
ponuja na ogled podobo današnje
Varšave s posebnim poudarkom na
sodobni gradnji: tako arhitekturi stare
Varšave postavlja ob bok nove zgrad-
be, uporabne predmete, poslovne
stavbe in nove fragmente mesta,
predstavlja pa tudi zeleno Varšavo,
mimo katere teče delno hudourniška

reka Visla. Prestolnica Poljske je v
zadnjih petnajstih letih doživela iz-
jemne spremembe in postala živahno
mesto s številnimi kulturnimi pri-
reditvami, hkrati pa dinamično in
razvijajoče se središče, v katerem so se
ob velikih kapitalskih naložbah spre-
menile vse mestne četrti. Vse to se
odraža v novem videzu mesta, ki ga
dobro predstavijo tudi fotografije z
razstave Nova Varšava; ta bo odprta
vse do konca varšavskih dni (torej do
21. maja), vstop nanjo pa bo prost.

Brezplačni bodo tudi drugi dogod-
ki, na katerih bo mogoče spoznati
utrip glavnega mesta Poljske skozi
fotografijo, film, ples in glasbo, ve-
činoma pa bodo sledili prihodnji te-
den in kasneje. Tako bo recimo med
13. in 17. majem v Kinoteki teden
poljskega filma, 20. maja bo večer
poljskega sodobnega plesa, na za-
ključni večer pa bo v Križankah kon-
cert orkestra Zabrzanske filharmonije
s solisti.
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– Kratki film Vu č k o Ma t e v ž a
Lu z a r j a se je uvrstil med pet filmov,
nominiranih za nagrado oskar za štu-
dentski film. Režiser in scenarist fil-
ma, ki pripoveduje o osami v starosti
ter neizmerni sreči, ki sledi odkritju
novih prijateljstev, je na včerajšnji
novinarski konferenci komentiral, da
se mu zdi že nominacija velik do-
sežek. »Vem, da ta nominacija odpre
marsikatera vrata v tujini, ne vem pa,
kako je s tem v Sloveniji,« je dejal
Luzar. Dodal je, da sta bila med do-
bitniki nagrade Spike Lee in Jan Sve-

rak (Ko l j a ). Po besedah ustvarjalcev je
produkcija filma stekla brez zapletov.
Strinjali so se, da Luzar kot režiser
»točno ve, kaj hoče«.

Mentor za režijo Miran Zupanič je
presodil, da je Luzarjev film zelo do-
bro uravnotežen v vseh elementih,
prav tako pa je po njegovih besedah
zelo lepa, prepričljiva, socialna, hu-
morna in na vse načine verodostojna
tudi igra. V ozadju odmeva kontrabas,
Luzar pa je filmsko vzdušje še do-
datno okrepil z uporabo črno-bele
tehnike. �'
�


